
Energie Nederland, jaargang 12, nr. 12 • dinsdag 22 september 2009 3

BINNENLANDActueel
Windturbinefabriek Vestas  

sluit deuren in Engeland  
Deense turbinebouwer vindt 

Britse vestigingen niet rendabel
 (Pagina 6)

Derde pakket EU stelt geen  
aanvullende regels aan lidstaten

Het derde pakket betekent een 
forse stap op weg naar een beter 
werkende interne markt voor gas 
en elektriciteit. Die heeft tot doel 
keuzevrijheid te bieden aan zowel 
consumenten als ondernemingen, 
nieuwe kansen voor economische 
groei te creëren en de grensover-
schrijdende handel te bevorderen 
met het oog op efficiëntieverbete-
ring, concurrerende tarieven, leve-
rings- en voorzieningszekerheid 
en duurzaamheid van de econo-
mie. Het pakket van drie Verorde-
ningen en twee Richtlijnen moet 
uiterlijk in maart 2011 in nationale 
wetgeving zijn omgezet. Minister 
van Economische Zaken Van der 

Hoeven wil daarom nog vóór de 
zomer van 2010 conceptwetsvoor-
stellen voorleggen aan de Tweede 
Kamer ter aanpassing van de Elek-
triciteits- en Gaswet. 

Eenduidig
Het derde pakket is op 25 juni jl. 
na twee jaar onderhandelen door 
de Europese Raad en het Euro-
pees Parlement vastgesteld. De 
Europese Commissie heeft laten 
weten geen aanvullende regels 
voor lidstaten op te stellen. Wel 
probeert zij in overleg met lidsta-
ten, Europese toezichthouders 
en netbeheerders te zorgen voor 
een eenduidige toepassing van de 

nieuwe regelgeving door de ver-
schillende EU-landen. Een sepa-
raat traject behelst het opstellen 
van EU-netcodes. Dit gebeurt in 
nauwe samenwerking tussen EU-
toezichthouders en de netbedrij-
ven. Ook het nieuw op te richten 
Agentschap ACER voor de samen-
werking tussen de nationale regu-
lerende instellingen (toezichthou-
ders) zal gedurende dit twee jaar 
durende traject een belangrijke rol 
gaan spelen. Pas in een later stadi-
um zullen de nationale regeringen 
betrokken worden in dit traject 
via de zogenoemde comitologie-
procedure. Dat wil zeggen dat de 
Europese Commissie de verplich-
ting heeft om, voordat ze de wet-
geving voor de EU-lidstaten ten 
uitvoer legt, speciale raadgevende 
comités te raadplegen die uit nati-
onale deskundigen zijn samenge-
steld. Niet bekend is of er ook een 
comitologie-procedure zal volgen 
voor het opstellen van nadere re-
gels ten aanzien van de invoering 
van slimme meters. n

Medio dit jaar heeft de Europese Raad het derde pakket voor de regule-
ring van de energiesector aangenomen. In dit pakket zijn de maatregelen 
opgenomen die de werking van de energiemarkten moeten verbeteren en 
bevorderen, en belemmeringen voor marktwerking moeten wegnemen. 
Aanvullende regels per lidstaat worden niet gesteld.

KEES wI EC H ErS (EN ErgI ErA AD)

‘Beter investeringsklimaat voor energie-infrastructuur dringend noodzakelijk’

DOOr ALEXANDEr HAJE

Basis voor deze investeringen zou 
een nationaal energie-infrastruc-
tuurplan moeten zijn, aldus de 
Energieraad die regering en par-
lement adviseert over het energie-
beleid. Netbedrijven moeten de 
zekerheid hebben dat de werkelijke 
kapitaallasten van investeringen 
volgens dit plan in de tarieven mo-
gen worden doorberekend. Wie-
chers: “Er zijn grote investeringen 
in de energie-infrastructuur nodig 
om de netten geschikt te maken 
voor een duurzame energiehuis-
houding, om vervangingswerk-
zaamheden uit te voeren en om de 
positie van ons land op de Euro-
pese energiemarkt te verstevigen.” 
De huidige regelgeving ten aanzien 
van netwerkbedrijven biedt geen 
stimulans voor het doen van mil-
jardeninvesteringen, stelt de Ener-
gieraad. Daarvoor is de wetgeving 

te fijnmazig en te sterk gericht op 
het verlagen van de tarieven voor 
het gebruik van de netten.

Te eenzijdig
Wiechers: “Netwerkbedrijven kun-
nen in de huidige situatie financie-
ringen ten behoeve van de energie-
infrastructuur wel doorberekenen, 
maar kunnen dat niet doen op het 
werkelijke niveau van kosten van 
financiering. Daardoor is er in de 
loop der jaren een groeiende kloof 
ontstaan tussen de werkelijke kos-
ten van financiering en datgene wat 
de toezichthouder toestaat met be-
trekking tot die financiering.” 
In het huidige energietoezicht 
wordt niet gescheiden gekeken 
naar de kosten van financiering 
en de kosten van operaties, zegt 
Wiechers. “Wil je in een kapitaal-
intensieve onderneming als het 
netbedrijf kosten besparen, dan 
kun je dat nu verreweg het beste 

Netwerkbedrijven moeten meer investeren in de infrastructuur voor gas 
en elektriciteit, zegt de Energieraad in haar advies ‘De ruggengraat van 
de energievoorziening’, dat onlangs is aangeboden aan minister Van der 
Hoeven van Economische Zaken. Kees Wiechers, lid van de Energieraad: 
“Er zijn de komende jaren miljardeninvesteringen in de infrastructuur 
nodig. Die kunnen alleen worden gedaan als het klimaat om te investeren 
sterk wordt verbeterd.”

tussen 7 en 20 september zijn de negentien historische molens op Kinderdijk bij rotterdam op een spectaculaire manier 
uitgelicht met kleurrijke en energiezuinige LED-verlichting van philips en technische Unie. Het gebruik van LED-verlichting 
zorgde ervoor, dat elke molen op een andere en eigen manier werd verlicht, zodat deze symbolen uit de Nederlandse geschie-
denis nog beter tot hun recht kwamen. De molens bij Kinderdijk maken deel uit van de werelderfgoedlijst van UNESCO. n

Kleurrijke molens 

realiseren door niet te investeren. 
Dat betekent, dat je het bestaande 
net steeds intensiever gaat benut-
ten en dat levert op den duur een 
ongewenste situatie op.”

Profijt
Hoewel het advies erin voorziet, 
dat de eindgebruiker meer zal gaan 
betalen voor de diensten van de 

netbeheerder, zal die er uiteinde-
lijk toch op vooruitgaan, zegt Wie-
chers. “De eindgebruiker is gebaat 
bij meer investeringen in de infra-
structuur, omdat die in alle scha-
kels van de keten winst oplevert. 
Kijk je bijvoorbeeld naar de huidige 
kosten voor de gasinfrastructuur, 
dan zijn die zo laag dat die extra 
kosten door een tariefverhoging 
royaal terugverdiend kunnen wor-
den met de winsten die te behalen 
zijn met het beter inkopen van gas. 
En daar profiteert de eindverbrui-
ker van. Wij zeggen daarom, dat 
de eindgebruiker profijt heeft van 
een goede infrastructuur en dat uit-
eindelijk weer terugverdient in zijn 
totale energieprijs. Dat geldt overi-
gens niet alleen voor gas, maar ook 
voor elektriciteit.”

Gewenste ontwikkelingen
De Energieraad raamt de hoogte 
van de investeringen die de ko-
mende jaren noodzakelijk zijn in 
de energie-infrastructuur op on-
geveer 20 miljard euro. Wiechers: 
“Een aantal van die investeringen 
hoeft pas te worden gedaan op 
het moment dat het ook echt no-
dig is. Daar staat tegenover dat 
er ook investeringen zijn die wel 

eerst gedaan moeten worden om 
überhaupt de gewenste ontwikke-
lingen op gang te kunnen brengen. 
Het meest sprekende voorbeeld in 
dat verband is de elektrische auto. 
Daarvoor zul je eerst een infrastruc-
tuur moeten aanleggen om die te 
kunnen laten rijden.” 

Wiechers zegt, dat een deel van de 
investeringen door de markt zelf op-
gebracht kan worden. Een ander deel 
van die investeringen zal moeten val-
len onder de gereguleerde investerin-
gen, ofwel investeringen waarvan de 
kostprijs moet worden doorberekend 
in de nettarieven. n

‘Marktpartijen betrekken bij  
maken tienjarenplan’
Het ministerie van Economische Zaken heeft tot taak om voor de ko-
mende tien jaar een energie-infrastructuurplan vast te stellen, zegt Kees 
Wiechers van de Energieraad. “Het maken van zo’n plan is niet de taak 
van de toezichthouder, omdat het formuleren van een energie-infrastruc-
tuurplan in het directe verlengde ligt van het energiebeleid van de over-
heid en dus thuishoort bij het ministerie. De rol van de toezichthouder is 
uitsluitend erop gericht om toe te zien dat investeringen in de energie-
infrastructuur efficiënt worden uitgevoerd.” 
Het ministerie van EZ zal bij het maken van een plan geassisteerd moeten 
worden door enerzijds de energiesector en belanghebbenden, en ander-
zijds door een adviescollege, bepleit de Energieraad. Wiechers: “Het is 
belangrijk dat marktpartijen bij de totstandkoming van het energie-in-
frastructuurplan worden betrokken. Zowel de brancheorganisaties Ener-
gieNed, VME en Netbeheer Nederland zouden moeten worden bevraagd 
over dit plan, als partijen die er in de praktijk mee te maken krijgen, zoals 
de industrie en de land- en tuinbouw. Hun inbreng is essentieel bij het 
vaststellen van een goed doorwrocht energie-infrastructuurplan voor het 
komende decennium.”

Kees Wiechers (Energieraad):  
“Komende jaren miljardeninvesterin-
gen nodig in energienetten.”

In haar rede op de Hogeschool Arnhem stelde milieuminister Jacqueline 
Cramer de vraag aan de orde of er geen overschot aan elektrisch vermogen, 
in het bijzonder van kolencentrales, dreigt. Een belangrijke vraag, om drie 
redenen. Als het aanbod van fossiele brandstoffen snel stijgt is er wellicht 
minder ruimte voor duurzaam opgewekte elektriciteit. En als er veel basis-
last wordt bijgebouwd terwijl er tegelijkertijd veel windenergie bijkomt, 
hoe blijven we dan voor de noodzakelijke flexibiliteit van het elektriciteits-
systeem zorgen? Ten derde, kunnen we wel aan de emissiereducties vol-
doen die ook na 2020 nodig blijven als er meer kolencentrales komen?

Het antwoord op deze vragen is 
niet eenvoudig, maar de richting 
waarin we moeten zoeken wel. Dat 

Kolen of molen?

Door
Pieter Boot

wellicht afstevenen op een tekort 
aan capaciteit. Het Duitse energie-
agentschap DENA berekende een 
jaar geleden, dat bij realisering 
van het Duitse doel van duurzame 
energie en sluiting van kerncentra-
les, en het in gebruik nemen van  
‘zekere’ en ‘waarschijnlijke’ nieu-
we capaciteit, in 2020 een mogelijk 
tekort van 12.000 megawatt zou 
opleveren. De Economist hield 
het onlangs nog voor mogelijk  
dat de Olympische Spelen in Lon-
den in 2012 zich bij kaarslicht  
zullen afspelen, meer precies dat  
ergens tussen 2013 en 2016 een 
groot tekort in Engeland ontstaat. 
De energiegoeroe Dieter Helm 
neemt het woord ‘supply crunch’ 
al in de mond. In beide landen 
wordt het probleem vooral veroor-
zaakt door het massaal uit gebruik 
nemen van oude kolen- en kern-
centrales, zij het om verschillende 
redenen. 

Overigens moet daarbij gezegd 
worden, dat de Europese club van 
transmissiebedrijven (vroeger 
UCTE, nu ENTSO) minder pes-
simistisch is over een mogelijk 
tekort aan elektrisch vermogen in 
Noordwest-Europa dan een jaar 
geleden, maar daarbij wordt niet 
naar Engeland gekeken. Kortom, 
internationaal opererende ener-
giebedrijven bouwen nieuwe cen-
trales in Nederland waar er goede 
omstandigheden voor zijn, en 
sluiten oude elders of zetten die  
in de mottenballen. Nederland 
wordt niet alleen een gas- maar 
ook een elektriciteitsrotonde. Dat 
vergroot de betrouwbaarheid en 
leidt tot lagere prijzen. Dit maakt 
uiteraard de concurrentiepositie 
van duurzaam opgewekte elektri-
citeit lastiger, maar dat is een apart  
probleem dat via subsidies of  
verplichtingen aangepakt kan  
worden en niet via een minder  

efficiënt elektriciteitssysteem in 
totaliteit.

Hiermee zijn de flexibiliteit en 
duurzaamheid nog niet opgelost. 
Flexibiliteit is een lastig vraagstuk, 
dat na 2020 actueel kan worden, 
maar lijkt niet onoplosbaar. Stu-
dies hebben geïndiceerd dat tot 
2020 de flexibiliteit acceptabel 
blijft. Omdat dat nog even duurt, 
maar ook omdat investeringen in 
infrastructuur veel tijd kosten, zou 
het nuttig zijn een omvattende stu-
die te wijden aan de voor- en nade-
len en vooral kosten en baten van 
de verschillende oplossingen die 
worden genoemd (zoals nog meer 
interconnectie, opslag in elektri-
sche auto’s, kolenvergassing, ver-
groening van het gas). Ook voor 
de duurzaamheidskant is een op-
lossing denkbaar. Alle nieuwe ko-
lencentrales zijn capture ready. In 
Engeland wordt waarschijnlijk een 

verplichting ingevoerd om nieuwe 
kolencentrales te koppelen aan 
grootschalige demonstratieprojec-
ten en een onafhankelijke commis-
sie te laten beoordelen wanneer de 
techniek rijp is om CO2-afvang te 
verplichten, dus wat let het kabinet 
zich bij dit Engelse initiatief aan te 
sluiten? Alleen emissiehandel zal 
CCS immers waarschijnlijk niet 
voor elkaar krijgen en zonder CCS 
kunnen we een duurzaam elektrici-
teitssysteem niet realiseren.

“Geen kolen maar een molen”, 
werd wel gezegd. Laten we het zo 
organiseren dat we in Nederland 
beide hebben en een betrouwbare 
leverancier van elektriciteit voor het 
buitenland worden, zoals we dat al 
45 jaar van gas zijn. n

Pieter Boot is verbonden aan het Energie 
Centrum Nederland en het Clingendael 
International Energy Programme.

is de internationalisering van de 
elektriciteitsmarkt. De tijd is voor-
bij, dat het zinvol was over het Ne-
derlandse elektriciteitssysteem als 
aparte entiteit te spreken. We wor-
den steeds meer verbonden met 
België en Duitsland en daarlangs 
met Frankrijk, nu ook met Noorwe-
gen en over enkele jaren met Enge-
land. In die landen is een overschot 
niet vanzelfsprekend. Het helderst 
is dat in Duitsland en Engeland, die 
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